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a Belügyi Érdekegyeztető Tanács (BÉT) 2023. 09. 21-ei üléséről

Az idei évben először került sor a Belügyi Érdekegyeztető Tanács (BÉT) ülésének
megtartására, az előző, még tavalyi évi fórum üléstől számítva több mint 9 hónap elteltével.
A BÉT ülésen minisztériumi részről Kovácsné dr. Szekér Enikő személyügyi helyettes
államtitkár asszony elnökölt. A minisztérium képviseletében személyügyi helyettes
államtitkár asszony mellett Szőke Irma gazdasági helyettes államtitkár asszony volt jelen.
Szakszervezetünket az ülésen Pongó Géza főtitkár úr képviselte.
Az ülésen elhangzottakról ez úton tájékoztatjuk tagságunkat.

Folyamatban lévő jogszabálymódosítások, illetménnyel kapcsolatos kérdések

A BÉT ülés egyik, egyben legfajsúlyosabb napirendi pontját a rendvédelmi személyi
állományt is érintő folyamatban lévő jogszabálymódosítások, illetve az illetménnyel
kapcsolatos kérdések képezték.
Ezzel kapcsolatban az ülésen elhangzottak szerint a hivatásos állomány hivatásos
pótlékemelésének második üteme (maximum 170 %-os pótlék mérték emelés) a
várakozásoknak megfelelően 2024. január 01-jével meg fog történni.
A rendvédelmi alkalmazottak, illetve a munkavállalók tekintetében azonban általános
béremelés nem várható.
A Riasz.-osok vonatkozásában ugyan a folyamatban lévő jogszabálymódosítások egyik
elemeként a Riasz.- bértábla felső összeghatárai a tervek szerint kb. 20 %-kal felemelésre
kerülnek, azonban ehhez többletforrás sajnos nincs biztosítva, így az említett „elvi”
béremelés gyakorlati megvalósítása még bizonytalan. A BM képviselőinek tájékoztatása
szerint november környékén válik majd láthatóvá, hogy milyen mozgástér mentén
milyen létszám, illetve személyi kör tekintetében lehet számítani kézzel fogható
béremelésre, melyhez azért a tervezett törvénymódosítás azért kezdő lépésnek tekinthető. A
minisztérium képviselői, mint már nem először, de az ülésen is ismételten hangsúlyozták,
hogy a belügyi tárca előtt is ismert a rendvédelmi alkalmazottak nehéz helyzete, és hogy a
minisztérium is minden tőle telhetőt megpróbál megtenni annak érdekében, hogy ezen
személyi réteg bérhelyzete javuljon.
A munkaviszonyban állókat az előbb említett folyamatban lévő jogszabálymódosítások
nem érintik, ezen személyi kör béremelése helyi szinten tárgyalható, illetve valósítható
meg. Természetesen erre reagálva nyomatékosan felhívtuk a BM képviselőinek figyelmét
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arra, hogy pl. rendőrségi, országos rendőr-főkapitánysági szinten erről hiába szeretnénk
tárgyalni, mivel nyilvánvalóan pénzügyi keretre van szükség ahhoz, hogy a rendőrség
béremelést hajtson végre a munkavállalók körében!
Az ülésen BM részről elhangzott továbbá, hogy természetesen a minimálbér/garantált
bérminimum emelkedése a jogszabályi kötelező minimumon keresők esetében nyilvánvalóan
kötelező bérnövekedést jelent, és ezen emelések bérfedezetére a kormány eddig is biztosított
céltartalékot.

A folyamatban lévő jogszabálymódosítások keretében várhatóan tovább is
meghosszabbításra kerül a túlszolgálat pénzbeli megválthatóságának fenntartása, mert
bár annak idején, az új Hszt. kapcsán a hosszú távú elképzelések között az szerepelt, hogy az
általános ellentételezés a szabadidő legyen, de ahogy már nem először, ismételten továbbra is
fenn kívánják tartani a pénzbeli túlóra megváltást. Ugyancsak a túlszolgálatot érintően
tervezik az önként vállalt túlszolgálat időbeli hatályának meghosszabbítását is.

Az ülésen elhangzott az is, hogy az egészségügyi szakdolgozók béremelésének második
ütemével összefüggésben a bértábla ugyan nem, mert az a rendvédelmi egészségügyi
dolgozókra nem terjed ki, de az egészségügyi szakdolgozói bérpótlék, amennyiben
indokolt lesz, úgy rendeleti szinten (BM rendelet) sor kerülhet esetlegesen a pótlékok
mértékének emelésére.

Ugyancsak a folyamatban lévő jogszabálymódosításokkal összefüggésben elhangzott BM
részről az, hogy a jogi kodifikáció lehetőséget fog teremteni arra is, hogy nem munkakör,
hanem feladat,- illetve munkakörülmény függő alapon, illetve elvek mentén
részesüljenek kiemelt határvadász pótlékban azok, akik pl. kiemelt fontosságú
határszakaszon, illetve kiemelt határvadász feladatot látnak el. Azáltal, hogy nem
munkakörhöz lesz társítva a kiemelt pótlék, az országos parancsnokok kezében lesz a
mérlegelési, döntési jogkör, illetve szabályozás lehetősége, így az aktuális helyzethez,
körülményekhez jobban lehet majd igazítani a megfelelő anyagi ellentételezést.

A nyugdíj előtti rendelkezési állomány jogintézményével kapcsolatban az ülésen a BM
képviselői kihangsúlyozták, hogy bár igaz, hogy a jövő évtől a finanszírozási szabályok
megváltoznak (a bérköltséget a központi költségvetés nem fogja megtéríteni a rendvédelmi
szerveknek), ez azonban magát a jogintézményt alapjaiban és az igénybevétel lehetőségét
illetően nem érinti. Se ilyen szándék, se pedig erre vonatkozó beterjesztett módosító javaslat
nincsen.

Rendvédelmi biztosítás

A BM képviselői az ülésen megerősítették, hogy 2023. április 18-tól jogfolytonosan és 2 évre,
valamennyi rendvédelmi foglalkoztatottra kiterjedően megkötötte a tárca az új rendvédelmi
biztosítást. Erről az állomány tájékoztatva is lett. A biztosítási események és összegek
tekintetében sincs változás a korábbiakhoz képest, azonban mivel a biztosító személye
változott, így adott esetben a kollégáknak a kedvezményezetti nyilatkozatukat lehet szükséges
megújítani.

Rekreációs és továbbképzési központok kezelői jogának megváltozása

Az ülésen elhangzott minisztériumi tájékoztatás szerint tételes listával a tárca maga sem
rendelkezik, és reményeik szerint is minél szűkebb körben és időben minél később fognak
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rákényszerülni bizonyos létesítmények átadására. A BÉT ülésen mi is hangsúlyoztuk, hogy
mind az aktív állomány, mind a nyugdíjas volt kollégák érdekében a belügyi tárca is próbálja
meg minél szűkebbre vonni az elvonással érintett objektumok körét, illetve a szakszervezetek
is minden tőlük telhetőt és szervezeti szintet felhasználva erre fognak törekedni.
Nyomatékosan felhívtuk a figyelmet arra, hogy a nyugdíjas volt kollégák zömének a kezelői
jogok változásával érintett objektumok voltak eddig is az egyedüli lehetőség a pihenésük
biztosítására, mert ezeket tudták még megfizetni, így ha ezek elvesznek a számukra, akkor
sajnálatos módon ettől a csekélyke nyugdíjas kedvezménytől is megfosztják őket.

Egyebek

Kezdeményeztük az ülésen:

· a gépjármű költségtérítés jogszabályi minimum 18 Ft-ról a lehetséges 30 Ft-ra történő
felemelését;

· az éves cafetéria keretösszegnek egy év közben megjelent kormányrendelet alapján
200.000 Ft-tal történő felemelését a rendvédelmi dolgozók esetében is;

· a hivatásos állomány ruhapénz éves keretösszegének 250 %-ról legalább a duplájára
(500 %) történő felemelését, tekintettel egyrészről a cserére, pótlásra szoruló beszerzendő
ruházati termékek árának drasztikus növekedésére, másrészt arra, hogy ezzel szemben a
ruhapénz összege kb. másfél évtizede nem emelkedett;

· a napidíj, illetve több pótlék (így a készenléti, kiemelt készenléti, éjszakai) mértékének
felemelését, melyek ugyancsak finoman szólva is értéküket vesztették: pl. 480 Ft
napidíjból mit lehet ma már venni?;

· a Riasz. jogállásba átmenetkor érettség hiányában közalkalmazottból munkavállalónak
visszaminősített kollégák jubileumi jutalomban részesítését kértük megvizsgálni,
illetve részükre azt valamilyen formában megteremteni;

· nyugdíj előtti rendelkezési állomány jogintézményének további bővítését,  így  a
jelenlegi 60 évről legalább 55 évre történő előrehozatalát.

A fenti indítványok közül a közalkalmazottból munkavállalóvá visszaminősített kollégák
jubileumi jutalma tekintetében hangzott el ígéret a BM képviselői részéről, hogy a
lehetőséget, első lépésben az érintetti kört (hány főt érint) megvizsgálják. Reméljük, hogy
legalább e téren tényleg történik már végre elmozdulás, mert a problémát már évek óta
folyamatosan jelezzük és már nem először hangzik el ígéret arra, hogy kivizsgálják, de ez
idáig érdemi előrelépés, intézkedés még nem történt.

Pongó Géza
          főtitkár


